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[Holmberg.] 
idet der dog er kendskab til nogle tilfælde, 
hvor trafikudvalg har tilladt, at stats- 
banerne ved køb af ruter har ydet betaling 
ud over materiellets værdi. 

Der er igennem årene skabt en praksis 
for, hvorledes man forholder sig. Ved over- 
dragelse af ruter private imellem 홢 fri- 
villige overdragelser 홢 har myndighederne 
godkendt en brugsværdi for det til ruterne 
hørende materiel, og ved statsbanernes eller 
privatbaners overtagelse 홢 tvungen over- 
dragelse 홢 af ruter er ydet et mere eller 
mindre passende vederlag for det til den 
overtagne rute hørende materiel. Egentlig 
erstatning ved tvangsafståelse har der der- 
imod aldrig været tale om. 

Det er ubestrideligt, at vort lands mange 
rutebilruter og bybusforetagender har været 
af overordentlig stor betydning for sam- 
fundsudviklingen 홢 så sandt som trafik i 
det hele taget er en såre betydningsfuld 
faktor. 

Forholdene er imidlertid i dag sådan, at 
der også på dette erhvervsområde finder en 
vis strukturrationalisering sted. De helt små 
enheder har svært ved at klare sig, og det 
ligger i mange tilfælde sådan, at investe- 
ringskravene er vanskeligt overkommelige. 

Selv med den stadigt voksende individu- 
elle transport er der dog behov for nye ruter 
홢 og ligesom for 60 år siden er der folk, 
der vover at sætte penge på kant i troen på 
et fremtidigt udbytte af rutebildrift. Det er 
især i og omkring vore større byer, noget 
sådant sker. Nye kvarterer 홢 eller planet- 
byer 홢 kræver trafik, og det er klart, at 
der går en rum tid, inden investering i en 
sådan ny trafik bliver rentabel. Det er 
imidlertid lige så klart, at kollektiv trafik 
imellem bycenter og sådanne nye kvarterer 
er en bydende nødvendighed, hvad enten 
trafikken er rentabel eller ej. 

Det har i de fleste områder af landet ikke 
hidtil voldt større problemer at skaffe 
trafikdækning. Bestående eller nye trafik- 
foretagender har vovet at oprette den nød- 
vendige trafik, og i vid udstrækning er det 
private rutebilejere, der har påtaget sig op- 
gaverne. 

Med den hast, udviklingen nu forløber i, 
kan det imødeses, at spørgsmål om tvangs- 
afståelser af rutebilruter kan dukke op igen. 
F. eks. kan kommunesammenlægninger med- 

føre beboerkrav om trafik, der er direkte 
tabgivende, men som kommunalbestyrel- 
serne a,f hensyn til lighedsprincippet ønsker 
at gennemføre. Er situationen den, at et 
område, der således ønskes betjent, hidtil 
er blevet betjent af en .privat rutebilejer, 
opstår spørgsmålet om tvangsafståelse. 

Det vil da være rimeligt og naturligt, at 
lovgivningen om omnibuskørsel indeholder 
bestemmelser om, hvorledes den eller de, 
der gennemtvinger overtagelse af en be- 
stående rute, skal forholde sig. Det er ikke 
rimeligt, at de, der har aflastet samfundet 
for investeringer i kollektiv trafik, ruineres 
som følge af statslige eller andre over- 
ordnede myndigheders ønsker om ændrede 
forhold. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
ninger, der ledsager lovforslaget, skal jeg 
indstille det til folketingets velvillige be- 
handling. 

Ordføreren for forslagstillerne (Bomholt): 
Jeg skal hermed tillade mig for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om æn- 
dring i lov om revisionen af statsregnskabet. 

Der har været enighed om, at lovforslaget 
om udvidelsen af antallet af statsrevisorer 
fra 4 til 5 bør fremsættes af medlemmerne 
af folketingets præsidium, da lovforslaget 
vedrører et organ, der på tingets vegne skal 
udøve en kontrollerende virksomhed over 
for regeringen, og udgifterne til statsreviso- 
rerne afholdes over folketingets budget. En 
tilsvarende fremgangsmåde er tidligere fulgt, 
for så vidt angår folketingsbeslutningen, 
senest ændret 16. marts 1966, om de mere 
detaljerede regler om. ordningen af statsre- 
visoratets forhold. Det er i øvrigt ikke fun- 
det nødvendigt i forbindelse med lovforsla- 
get at foretage ændringer i den gældende 
folketings besl u tlling. 

Idet der henvises til lovforslaget og be- 
mærkningerne til lovforslaget, skal jeg til- 
lade mig at anføre, at den foreslåede femte 
statsrevisor først vil kunne træde i funktion, 
når statsrevisorernes betænkning over stats- 
regnskabet for regnskabsåret 1965-66 er af- 
givet, idet den nye statsrevisor ikke kan 
påtage sig noget ansvar for betænkningen 
ved at medunderskrive denne. Derimod vil 
der ikke være noget til hinder for at lade 
den tiltrædende statsrevisor påtage sig et 
medansvar for behandlingen af revisionsde- 
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[Bomholt.] 
partementernes beretninger, der optages i 
statsrevisorernes tillægsbetænkning. Det fo- 
reslåede valg af en femte statsrevisor og af 
stedfortræderen for denne kan derfor først 
foretages, når statsrevisorernes betænkning 
over statsregnskabet for regnskabsåret 1965- 
66 er afgivet. 

Jeg skal hermed på præsidiets vegne an- 
befale lovforslaget til velvillig behandling 
i det høje ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Anden (sidste) behandling af forslag til 
folketingsbeslutning angående beretning om 
atomenergikommissionens virksomhed i tiden 
Ira 1. april 1965 til 31. marts 1966. 

(Første behandling af folketingsbeslut- 
ningen (nr. IX) findes i tidenden sp. 2209). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Sagen sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Forslaget til folketingsbeslutning 
vedtoges enstemmigt med 143 stemmer. 

Formanden: Der vil nu blive givet under- 
visningsministeren meddelelse om denne 
vedtagelse. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til normerings- 
lov for finansåret 1967-68. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 111) 
findes i tidenden sp. 2042, lønningsudvalgets 
betænkning i tillæg B. sp. 163). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sat- 
tes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om distriktsjordemødre. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 110) 
findes i tidenden sp. 2482). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sat- 
tes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Forespørgsel til undervisningsministeren af 
Gottschalck-Hansen, Bendix, Jørgen Jensen, 
Lembourn, Poul Møller, Hindkjær Pedersen, 
Ellen Strange Petersen og Poul Sørensen: 

홢Hvilke oplysninger kan undervisnings- 
ministeren give om sine planer med hen- 
syn til en udvidelse af undervisnings- 
pligten?" 

Ordføreren for forespørgerne (Gottsehalek- 
Ilansen): Når det konservative folkeparti 
har anmodet undervisningsministeren om 
at meddele folketinget, hvilke planer han 
måtte have med hensyn til en udvidelse af 
undervisningspligten, så skyldes det ikke 
manglende viden, hvad angår ministerens 
tanker om disse problemer. De er klart og 
tydeligt kommet til udtryk i tale og skrift, 
ikke mindst ved et interessant møde i 
Viborg den 20. februar, hvor undervisnings- 
ministeren holdt en uhyre interessant tale 
om. disse ting, som vi med glæde har be- 
mærket os. 

Det er helt i sin orden. Naturligvis har 
undervisningsministeren fuld ret til at tale 


